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Naše rozhovory mohou někdy být jako slepé uličky. Pořád dokola rozebíráme 

nějaký problém, ale nikam to nevede. Podobně jako učedníci v našem příběhu. 

Jejich problémem tehdy bylo, že si na dlouhou cestu zapomněli vzít chléb. Měli 

jen jeden, což bylo určitě málo i pro jednoho, natožpak pro třináct lidí. Tak o tom 

spolu mluvili, rozebírali problém ze všech možných stran. Možná sami sobě i 

trochu nadávali. Jak mohli před cestou zapomenout na tak zásadní věc, jakou byla 

zásoba jídla. Ježíš byl jejich debatě celou dobu přítomen. A je přítomen i našim 

debatám podobného rázu. Třeba když spolu věřící manželé rozebírají, na co 

nemají. Nebo když na schůzi nebo jinde řešíme, čeho se nám nedostává. 

Samozřejmě si to potřebujeme říct. Snadno se nám ale může stát, že se u svého 

problému jaksi zasekneme. Rozebíráme ho ze všech možných stran. Napadne nás 

třeba i něco málo, co bychom mohli udělat. Ale nedostáváme se dál. Rozhovory 

pokračují … Podobně jako s učedníky, i s námi je však Ježíš. Skrze Ducha 

svatého je neviditelně přítomen mezi svými lidmi (srov. Ko 1,27). Někdy by si 

možná rád hlasitě odkašlal, abychom si laskavě všimli, že On je tady také. 

 

Své učedníky tehdy Ježíš nabádal, aby se varovali kvasu farizeů a kvasu 

Herodova. Bylo to samozřejmě přirovnání. Ježíš varoval své učedníky před 

přístupem Heroda a farizeů. Ten se projevoval zejména v jejich postojích k Ježíši. 

Kvas se používal při pečení chleba. Šlo o malý kousek zkvašeného těsta z 

předchozího pečení. Ten se zadělal do nového těsta a způsobil jeho nakynutí. 

Kvasu bylo ve srovnání s těstem velmi málo. Přesto způsobil nakynutí celého 

těsta. V Bibli je kvas obvykle symbolem zla a zkázy (Mt 16,6.11; L 12,1; 1K 5,6-

8; Ga 5,9; výjimkou je Mt 13,33, kde má kvas význam pozitivní). Farizeové 

žádali od Ježíše zázračné znamení jako důkaz, že je Mesiáš (viz Mk 8,11-13). 

Přitom však už v Ježíšových divech mohli vidět spoustu znamení. Kdyby ovšem 

chtěli. Nebyli ochotni vyvodit důsledky z toho, co viděli a slyšeli. Nebyli ochotni 

v Ježíše uvěřit. Herodes se zase domníval, že divotvorce Ježíš je zmrtvýchvstalý 

Jan Křtitel (Mk 6,14-29). Prorok Jan káral Heroda kvůli tomu, že žil s manželkou 

svého bratra. Herodes uvrhl Jana do vězení a později ho dal (i když neochotně) 

popravit. Když se pak král doslechl o Ježíši a jeho divech (snad i včetně těch 

konaných skrze jeho učedníky), byl to pro něj patrně mystický zážitek. Možná při 

poslechu zpráv o Ježíši pocítil i mrazení v zádech. Avšak nečteme o tom, že by 

změnil svůj postoj, tedy že by bratru vrátil manželku. Farizeové i Herodes tváří v 

tvář Božímu jednání zůstávali nezměněni. Důležitou vlastností jejich přístupu je 

právě to, že oni svůj přístup nemění, a to ani pod vlivem zázračných znamení. 

Oni nevěří. Vůči Božímu jednání jsou nevnímaví a otupělí. Takoví lidé jsou 

samozřejmě i dnes. Jedni nechtějí opustit vyjeté koleje svého náboženství. 

Druhým stačí jen vzrušující a tajemné duchovní zážitky, ale nechtějí opustit svůj 
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nemravný životní styl. Učedníkům hrozilo, že se tímto přístupem nevnímavosti 

vůči Kristu nakazí. Proto Ježíš vstupuje do jejich rozhovoru. Chtěl se zřejmě 

připomenout. Jakoby jim  chtěl říct: „ Pánové, nezapomněli jste kromě chlebů 

náhodou ještě na něco? “ Nám se také může stát, že na přítomného Ježíše 

pozapomeneme. Nepočítáme s ním. Nepočítáme s tím, že je s námi. Mluvíme o 

svém problému tak, jako bychom na něj byli sami. Jako kdyby s námi Ježíš nebyl.  

 

Poněvadž učedníci nebyli k zastavení, ukončil Ježíš jejich rozhovor poněkud 

ráznějším způsobem. „  Proč mluvíte o tom, že nemáte chleba? “ (verš 17 ČEP) 

Jejich rozhovor nedával smysl. Nedával smysl, poněvadž s nimi byl Ježíš. Ježíš 

který podvakrát nasytil tisíce lidí směšně malým množstvím chlebů. Ježíš se jich 

v podstatě ptá: „ To jste tak natvrdlí? “ No, oni byli natvrdlí. Už po vyprávění o 

nasycení pěti tisíců a o Ježíšově chůzi po vodě evangelista Marek konstatuje: „ 

Nepochopili totiž, jak to bylo s chleby, neboť jejich mysl nebyla vnímavá. “ (Mk 

6,52 ČEP)  Ježíš na to tedy s nimi šel názorně. Připomněl jim dva zázraky 

rozmnožení chlebů, které s ním už zažili. Neřekl jim rovnou, v čem chybují, ale 

udělal to tak, že jim kladl otázky. Otázky, na které se nedalo odpovědět jednoduše 

„ano“ nebo „ne“. Museli se nad nimi zamyslet. Spočítat v duchu nasbírané koše 

zbytků (!) jídla. Snad jim pak došlo, jakou chybu udělali. Nepočítali s Ježíšem. 

Kdyby vyvodili důsledky ze svých zkušeností s ním, mohli svou debatu ukončit 

už dávno a čekat, jak se o ně Ježíš na cestě postará. 

 I my si někdy potřebujeme připomenout věci, které jsme s Bohem zažili. 

Například: “ Vzpomínáš si doufám na to těžké období, kdy jste byli ve finanční 

tísni. Kolik že vám tehdy chybělo peněz? A kolik jste pak dostali? ” Nebo: “ Víš 

jak tenkrát mezi tebou a tvým manželem bylo napětí. Co tě tehdy tak povzbudilo? 

Jak to bylo tenkrát, když jsi byl naštvaný na manželku? Čím to bylo, žes měl pak 

po modlitbě takový pocit lehkosti a tvoje zloba byla najednou pryč? ” Mohli 

bychom být i těmi, skrze které Pán Ježíš druhým pomáhá k tomu, aby si takto 

vzpomněli. V rozhovoru s malomyslným a ustaraným křesťanem bychom mohli 

přispět k tomu, aby se rozpomněl na to, co už s Pánem Ježíšem prožil. Bůh mu 

tak skrze nás může pomoci, aby ve své situaci opět začal vážně počítat s Ježíšem. 

 Až si tedy zase budeme s něčím dělat starosti, zastavme se a připomeňme 

si, že Pán Ježíš je v té situaci s námi. A zcela vědomě se rozpomeňme i na to, jaké 

problémy nám už pomohl vyřešit. Pokud nám dokázal dát východisko tehdy, jistě 

to dokáže i nyní. Všechnu svou starost vložme na něj, protože mu na nás záleží 

(1P 5,7). Počítejme s Ježíšem!  


